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Op 13 februari 2020 startte de Commissie voor Onderwijs met de hoorzittingen-

reeks over kwaliteitsvol onderwijs met voldoende en sterke leerkrachten. 
 
Tijdens deze hoorzittingenreeks komen academici en betrokken actoren aan het 
woord die ingaan op de diverse aspecten die verbonden zijn met het leraren- 

tekort. 
 
Het plan was om op zes donderdagvoormiddagen in februari, maart en april 2020 
volgende sprekers aan bod te laten komen: 
− Europese Commissie: dr. Hannah Grainger Clemson, Schools Policy Officer, en 

Michael Teutsch, Head of Unit Schools and Multilingualism, DG Onderwijs,  
Jongerenzaken, Sport en Cultuur; 

− Nederlands-Vlaamse Accreditatieorganisatie: Axel Aerden, directeur afdeling 
Vlaanderen, en Dirk Broos, vicevoorzitter Vlaanderen; 

− VDAB: Michiel Bonte, manager Zorg en Onderwijs, NT2/Integratie, en Karel 
Van Den Bossche, bemiddelaar Zorg en Onderwijs Oost-Vlaanderen; 

− de onderwijsverstrekkers: Katholiek Onderwijs Vlaanderen, GO!, OVSG, POV 
en OKO; 

− de onderwijsvakbonden: COC, ACOD, COV en VSOA; 
− Teach for Belgium: Klaartje Volders, coördinator Partnerschappen, Nicolas De 

Lobel, tutor, en Linde Van de Putte, alumnus; 
− Charlotte Struyve, postdoctoraal onderzoeker, Onderzoekseenheid Onderwijs-

kunde, Faculteit Psychologie en Pedagogische Wetenschappen KU Leuven; 
− Piet Vervaecke, directeur, Onderwijscentrum Brussel;  
− Tim Surma, onderwijsonderzoeker, Thomas More; 
− Pedro De Bruyckere, Arteveldehogeschool;  
− Els Consuegra, postdoctoraal onderzoeker Departement Onderwijsweten-

schappen, VUB; 

− Ruben Vanderlinde, Departement Onderwijsstudies, Faculteit Psychologie en 
Pedagogische wetenschappen, UGent; 

− Bart De Lathouwer, opleidingscoördinator, Arteveldehogeschool. 
 
Wegens de coronacrisis werden enkele hoorzittingen evenwel uitgesteld. 

 
Tijdens de zevende en laatste hoorzitting op 14 januari 2021 waren de onderwijs-
vakbonden te gast: 
− Koen Van Kerkhoven, secretaris-generaal COC; 

− Nancy Libert, algemeen secretaris ACOD Onderwijs; 
− Koen De Backer, ondervoorzitter VSOA Onderwijs; 
− Marianne Coopman, algemeen secretaris COV. 

 
(Deze vergadering werd als videoconferentie georganiseerd.) 

I. Uiteenzetting door de onderwijsvakbonden 

1. Inleiding 

Koen De Backer wijst er bij het begin van zijn presentatie op dat die opgesteld is 
door het gemeenschappelijk vakbondsfront, dat niet alleen wil aankaarten waar-
over het mistevreden is, maar ook sleutels voor de oplossing wil aanreiken. Doel 
is de uitstroom van leerkrachten, en met name jonge leerkrachten, te stoppen en 
hun een aantrekkelijke loopbaan te bieden. 
 
Dat onderwijs een essentiële sector van de samenleving is, staat niet ter discussie. 
Het kan echter alleen kwaliteitsvol zijn met voldoende en sterke leerkrachten, wat 

volgens de vakbonden vertrouwen, respect en bescherming vereist. Door innovatie 
moet een positieve dynamiek op gang gebracht worden. Het werk moet werkbaar 
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en leefbaar zijn. Aan beslissingen moet analyse voorafgaan en participatie is een 

noodzakelijke voorwaarde voor succes. De vakbonden willen zich daarbij construc-
tief opstellen, verzekert hij. 

2. Instroom 

In zijn deel van de toelichting behandelt Koen De Backer het aspect van de in-
stroom, de opleiding. Hij stelt vast dat de verlaagde maatschappelijke status van 
het beroep ervoor zorgt dat de instroom daalt. Leraren krijgen enorm veel werk 
voorgeschoteld, waardoor sommigen er snel de brui aan geven. Hij noemt les-

geven, voorbereiden, delibereren, overleggen, vergaderen en professionaliseren. 
De vakbonden vragen een reductie van de taken die de kernopdracht overstijgen. 
 
Daarnaast kampt het onderwijs met een imagoprobleem. Bij handicaps of leer-

stoornissen moeten leerkrachten differentiëren zonder aangepaste lokalen, mate-
rialen of hulp. Geen wonder dat men afhaakt, terwijl er juist meer mensen nodig 
zijn. 
 
Verder vermeldt hij het diversiteitsprobleem. De leerkrachtenpopulatie is helaas 
geen weerspiegeling van de maatschappij. Er zijn er nauwelijks met een migratie-
achtergrond om als sterk rolmodel te fungeren. Niet alle profielen kiezen evenredig 
voor het onderwijs, wat ook blijkt uit het gebrek aan genderevenwicht. Het statis-
tisch jaarboek 2018-2019 leert dat 110.000 vrouwen actief waren in het onderwijs 
en slechts 42.000 mannen. 

 
De resultaten van de niet-bindende instapproef wijzen op ernstige inhoudelijke te-
korten bij startende studenten, die dan ook meer ondersteund moeten worden. Er 
is echter ook veel kwaliteit en ervaring op de arbeidsmarkt. Zijinstroom kan een 
deel van het tekort wegwerken, maar ook hier is goede begeleiding nodig. De spre-
ker wijst tot slot nog op de lokroep van de privésector. Leerkrachten beter bege-
leiden en belonen kan helpen om aan die verleiding te weerstaan. 
 
Koen Van Kerkhoven merkt op dat bij de poort van het onderwijs niet alleen de 

directeur als wachter fungeert, maar ook de lerarenopleiding. Die moet dan ook 
voldoende financiële garanties krijgen om haar opdracht te vervullen. Hij bena-
drukt dat de daaraan toegewezen middelen niet mogen overgeheveld worden naar 
andere studiegebieden. 

 
Verder moet worden gegarandeerd dat het vakkenaanbod blijft bestaan. De vak-
bonden stellen tot hun spijt echter vast dat vakken worden afgeschaft op econo-
mische gronden, met name omdat er te weinig studenten voor kiezen. Andere 
vakken en leerdoelen worden dan weer samengevoegd in clusters, waardoor te 

weinig diepgang overblijft. In de plaats daarvan vragen de vakbonden om in de 
lerarenopleiding juist in te zetten op de versterking van het curriculum. De reme-
diëring van tekorten die zijn vastgesteld in de toelatingsproef, die op zich een goed 
instrument is, moet dan ook buiten dat curriculum gebeuren en mag er geen deel 

van wegnemen. De remediëring moet volgens COC zelfs bindend worden. De vak-
bonden benadrukken het belang van de vakinhouden en dat vanaf het eerste  
bachelorjaar. Onderwijskwaliteit heeft immers ook te maken met vakexpertise, 
naast de vakdidactiek. 
 

Wat het aantrekken van kandidaat-leraren betreft, sluiten de vakbonden zich aan 
bij de initiatieven op het vlak van zijinstroom. Die mogen echter niet beperkt wor-
den tot nieuwkomers. Alle nuttige ervaring moet worden erkend in de anciënniteit, 
om te vermijden dat men het onderwijs opnieuw verlaat. Zij ondersteunen ook de 

versterking van de aanvangsbegeleiding, waarvan het belang wetenschappelijk is 
aangetoond. Doel is niet alleen de verwerving van competenties zoals participatie 
aan klassenraden of oudercontacten, maar ook om de cultuur van een bepaalde 
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school te ontdekken. Mogelijkheden van coteaching en peering, waarin leraren van 

elkaar leren, verdienen onderzocht te worden. Tot slot vragen de vakbonden in dit 
verband nog een bijkomend aanbod in de opleiding, bijvoorbeeld via een banaba-
systeem. Als voorbeelden geeft hij verdieping in taal of techniek binnen het basis-
onderwijs, of in leerlingenbegeleiding. 

 
Verder pleiten de vakbonden ervoor om het potentieel van niet-generatiestudenten 
te verhogen. Het is belangrijk om onderwijs aantrekkelijk te maken door te laten 
proeven van het leraarschap. Verschillende vormen van stage zijn mogelijk zoals 
bijvoorbeeld gastdocentschap, duaal lesgeven, peering en zomerscholen. Men 
moet wel aandacht hebben voor de kwaliteit van de instroom en daarom sterk 
inzetten op vakdidactiek. Werkplekleren kan een goede vorm zijn, op voorwaarde 
van intensieve begeleiding en voldoende mensen en middelen. Het aantrekken van 
mensen uit andere sectoren vereist dat de combinatie van de bijkomende studietijd 
met werk en gezin gefaciliteerd wordt. 
 
Heel belangrijk is om duidelijk in te zetten op de verwachtingen. De lerarenoplei-
dingen hebben de opdracht een juist beeld te schetsen van wat een lerarenbaan 
inhoudt en daarover ook helder te communiceren in de rekrutering van studenten. 
Graag omgaan met jongeren spreekt voor zich, maar is niet het enige. Een leraar 
houdt zich niet alleen bezig met lesgeven, maar ook met evalueren, terugkoppelen, 
feedback geven, remediëren, differentiëren en participeren. Die kerntaken moeten 
dan wel ook als zodanig herkenbaar zijn in de baan zelf, benadrukt de spreker. 
 
Vakexpert zijn, is een van de grootste motieven in de keuze voor een baan in het 
onderwijs. Men moet er alles aan doen om die liefde voor een vak te behouden. 
De vakbonden vragen dan ook niet om doelen uit verschillende vakgebieden samen 
te brengen in clusters. Het vakbondsfront wenst de eindtermen gekoppeld te zien 

aan vakken of leergebieden. Elk vak heeft immers niet alleen zijn eigen inhoud 
maar ook zijn eigen didactiek. Die verschillen zijn er zelfs tussen de wetenschappen 
bijvoorbeeld. 

3. Start loopbaan in het beroep 

Daarop snijdt Koen Van Kerkhoven de start van de loopbaan aan, waar zich om 
allerlei redenen een uitstroom voordoet. Een eerste reeks heeft te maken met de 
inhoud van de arbeid. Om te beginnen, worden leraren geconfronteerd met een 

batterij aan taken, ook andere dan kerntaken. De vakbonden vragen om die te 
laten overnemen door niet-leraren. Daarnaast moet ruimte en tijd worden gecre-
eerd voor professionalisering. Verder moet de autonomie van de leerkracht meer 
erkend worden dan vandaag het geval is. De didactiek is verworven tijdens de 
opleiding en moet niet worden opgelegd in leerplannen. Laat hen zelf bepalen hoe 

ze de leerdoelen bereiken en de leerstof overbrengen. 
 
Een tweede reeks betreft de arbeidsomstandigheden. Het vakbondsfront vraagt 
stabiele en leefbare jobs. De snellere vaste benoeming is daarvan een goed voor-

beeld, want zij garandeert zowel stabiliteit als autonomie. Verder is er de hoge 
werkdruk. Het tijdsbestedingsonderzoek kwam uit op gemiddeld 42 uur per week 
met een piek tot 48 uur in de derde graad aso. Daar komt bij dat het diploma van 
leraar ook elders op de arbeidsmarkt gegeerd is, wat het loon in al zijn aspecten 
erg belangrijk maakt. 

 
Een laatste reeks redenen wordt gevormd door de arbeidsrelaties. Naast een sterke 
aanvangsbegeleiding, wijst de spreker op het belang van de relatie met de school-
leiding. Daarom vragen de vakbonden om in te zetten op het profiel, de opleiding 

en de vorming van de schoolleiding. Verder worden de personeelsleden geconfron-
teerd met sterker verbaal verweer door leerlingen en ouders, wat steun vanwege 
die schoolleiding van groot belang maakt. Tot slot vraagt hij nog aandacht voor 
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het sociaal klimaat, waarbij de vakbonden pleiten voor meer inspraak, met als doel 

om samen school te maken. 
 
Marianne Coopman stelt de aanbevelingen van de vakbonden voor om de zopas 
geschetste probleemstelling bij de start van de loopbaan aan te pakken. De eerste 

is de klemtoon leggen op de professionele expertise. Het is belangrijk dat een le-
raar die voor het eerst in een professionele omgeving komt, onmiddellijk wordt 
aangesproken op de vakkennis, vakdidactiek en pedagogische competenties 
waarop tijdens zijn opleiding is gefocust. De professionele dialoog moet op zijn 
basiskennis en potentieel ingaan, ook al zijn daarnaast instrumenten nodig om die 
verder te ontwikkelen. Daarom moet op de kerntaken worden ingezet, dat wil zeg-
gen lesgeven, voorbereiden, evalueren, oudercontacten en alles wat gericht is op 
het leren van de leerlingen, en niet op andere taken. Dat wil zeggen dat scholen 
op bepaalde vlakken ontzorgd moeten worden en over een stevig organisatiemodel 
moeten beschikken. 
 
Daarnaast moet worden ingezet op de arbeidsomstandigheden. De beste manier 
om in de toekomst sterke kandidaten aan te trekken, is dat men een sterke job 
kan realiseren in de praktijk. Iedereen wil graag werken op een aangename plek 
waar arbeidsinhoud, -voorwaarden en -omstandigheden tot de top behoren. De 
baan moet stabiel en leefbaar zijn, wat overigens groei en innovatie niet uitsluit, 
benadrukt de spreker. Starters moeten echter op duidelijke werkvoorwaarden kun-
nen rekenen. Ook zij waarschuwt dat heel wat gegadigden op de arbeidsmarkt 
geïnteresseerd zijn in de rijke profielen van leraren. Men moet dan ook werktijd in 
de plaats van werkdruk creëren. Het is dan ook achterhaald om alleen de lestijden 
mee te rekenen. 
 
Verder moet men zoals gezegd een perspectief bieden op een stabiele en leefbare 

job. Over het lerarenplatform in het basisonderwijs zijn de vakbonden alvast te-
vreden. Het biedt immers inkomenszekerheid ook al blijven er nog verbeterpunten. 
 
Men moet ook perspectief bieden op een zinvolle job. Starters moeten de kans 
krijgen om te ervaren wat het is om met een groep op weg te gaan bij de uitvoering 

van hun kernopdracht. Zij beseft tegelijk dat er altijd vervangingsopdrachten zullen 
moeten worden uitgevoerd, maar daar moet dan wel ruimte voor zijn. Het beleid, 
de schoolcultuur en het schoolleiderschap moeten samen een open werkplaats bie-
den aan wie dergelijke verspreide, korte opdrachten uitvoert. Het is belangrijk dat 

zij in dialoog staan met collega’s en dat aan alle voorwaarden is voldaan. Aanslui-
tend daarbij pleiten de vakbonden ook voor een duidelijke mentor, en dat niet 
alleen voor wie een volledige jaaropdracht heeft. 

4. Verder verloop loopbaan 

Natuurlijk moet ook de verdere loopbaan behoorlijk zijn. Differentiatie is nodig 
volgens de verschillende momenten van de levensontwikkeling. Op dit moment 
zien de vakbonden echter te weinig differentiatiemogelijkheden in de loopbaan. Zij 

zijn er niet van overtuigd dat onderwijs een vlakke loopbaan is, zoals sommige 
anderen zeggen. In elk geval moet het beleid van zowel de overheid als de scho-
len(gemeenschappen) die mogelijkheden zichtbaarder maken. Hetzelfde bepleiten 
de vakbonden voor het professionaliseringsbeleid. Daarnaast wijst de spreker op 
de pijnpunten die naar voren kwamen in het genoemde tijdsbestedingsonderzoek. 

 
Reliëf aanbrengen in de loopbaan kan op verschillende manieren. De eerste is door 
de middelen daartoe zichtbaar te maken. Zorg voor onderscheiden, niet overdraag-
bare middelen zodat de lerenden in haalbare groepen zitten, waarmee de profes-

sional vervolgens aan het werk kan gaan. Dat moet van tevoren duidelijk zijn en 
niet afhankelijk van een jaarlijkse afweging. Dergelijke zekerheid over datgene 
waarop men kan rekenen, maakt de baan aantrekkelijker. 
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Daarnaast moet men ook in onderscheiden middelen voor loopbaandifferentiatie 

voorzien, waarbij ze leren en werken of andere tijdelijke verrijkingsprojecten ver-
noemt. Die middelen moeten ook kenbaar worden gemaakt. Een en ander moet 
ook bespreekbaar zijn in het sociaal overleg tussen werkgevers en werknemers. 
 

Tot slot in dit verband wijst Marianne Coopman op de verschillende vormen die 
loopbaandifferentiatie kan aannemen. Men kan sleutelverantwoordelijkheden ver-
werven voor een vak of leergebied. Er is uitwisseling mogelijk tussen collega’s, 
zelfs van verschillende scholen. Men kan echter ook differentiëren door in te zetten 
op verdieping en innovatief te blijven in telkens weer hetzelfde leerjaar. De school-
cultuur moet zodanig zijn dat zij differentiatie toelaat zich te verspreiden. 
 
Nancy Libert gaat verder in op het professionaliseringbeleid, dat deel uitmaakt van 
het werkgevers- en werknemersoverleg. Een gesprek tussen directeur en perso-
neelslid over de evoluerende noden is in elke loopbaanfase van belang. Bij de ou-
deren kan die nood bijvoorbeeld digitalisering zijn, bij jongeren nascholing over 
diversiteit. Verder is het van belang dat de personeelsleden eigenaar zijn van hun 
eigen professionaliseringstraject en dat professionalisering niet beperkt wordt tot 
een studiedag voor iedereen met een gemeenschappelijk onderwerp. 
 
De vakbonden bepleiten de structurele facilitering van professionaliseringstijd en 
uitwisseling binnen de hoofdopdracht, met vervanging. In de praktijk kunnen lera-
ren vaak een traject niet volgen om organisatorische redenen. Wie vangt immers 
hun leerlingen op? Velen ervaren schroom om hun collega’s daarmee te belasten. 
 
Daarnaast vragen zij om het jaarlijkse professionaliseringsbudget te verhogen, dat 
momenteel 80 euro per vte bedraagt voor de nascholing van teams en individuen 
samen. Gevolg is dat men voor elke degelijke nascholing een paar jaar moet sparen 

of enkele personeelsleden moet selecteren die vervolgens de nascholing doorge-
ven. 
 
De vakbonden bevelen ook aan om leraren te motiveren zodat ze blijven inzetten 
op autonoom en aantrekkelijk verrijken van expertise en inhoudelijke uitdagingen, 

ook buiten het onderwijs, bijvoorbeeld wisselleren. 
 
Tot slot vragen zij om leergebiedexperts te realiseren in het basisonderwijs, waar-
door elk personeelslid de kans krijgt zijn talenten en competenties te delen met 

het team en zijn specialiteit in te zetten in andere leerjaren. 
 
Voor (kandidaat-)directeurs bepleiten de vakbonden een professionaliseringstra-
ject op basis van een specifiek competentieprofiel. Het is belangrijk dat kandidaten 
zicht hebben op de functie-inhoud. In het SONO-onderzoek van Geert Devos geven 

heel wat schoolleiders aan dat ze zich de job anders hadden voorgesteld. Sommi-
gen zouden er nooit voor gekozen hebben als ze geweten hadden hoe het is. Mis-
schien is het voorgestelde meelooptraject de eerste stap in de goede richting. 
 

Wat kwaliteit betreft, zijn de vakbonden voorstander van duidelijke doelen, veeleer 
dan van een meetcultuur. Het varken wordt niet vetter door het vaker te wegen. 
Ondertussen zijn de pijnpunten in het onderwijs wel bekend. De vakbonden ver-
kiezen dan ook een investering in de ondersteuning van de klaspraktijk boven die 
in een toetsenbatterij. 

 
De vakbonden willen zoals gezegd dat wordt ingezet op motiverend, werkbaar en 
leefbaar werk. Erken en versterk leraren in hun professionele expertise en autono-
mie. Die erkenning impliceert dat men durft te expliciteren wat niet tot hun beroep 

of verantwoordelijkheid behoort. Vandaag wordt te veel van het onderwijs ver-
wacht. Alle maatschappelijke uitdagingen komen er terecht. Welnu, de sector wil 
zijn steentje bijdragen maar de verantwoordelijkheid is wel gedeeld. 
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Verder bepleiten zij om aan de slag te gaan met de gegevens uit het tijdsbeste-

dingsonderzoek en de onderzoeken van de SERV over werkbaar werk in het onder-
wijs. Als men de vakantie meetelt, bedraagt het gemiddelde aantal werkuren 41 
per week, indien niet, tussen 47 en 49 uur. De studie was door minister Crevits 
besteld als objectieve basis voor een gesprek met de sociale partners. De vakbon-

den bepleiten een totaalvisie en een stappenplan, want zij begrijpen dat niet alles 
in één keer gerealiseerd kan worden. 
 
De volgende aanbeveling luidt: geef tijd en ruimte aan het leerproces; halt aan 
juridisering, regeldruk en zinloze schriftelijke rapporteringen; transparante regel-
geving. Leraren moeten opnieuw tijd krijgen voor hun kernopdracht. Als eerste 
aanzet schuiven de vakbonden de opmaak van een limitatieve lijst naar voren van 
de verplichte verantwoordingsdocumenten, en dat van alle instanties samen, die 
nu vaak de zwartepiet naar elkaar doorschuiven. 
 
De vakbonden vragen verder om voortaan enkel relevante vernieuwing in te voe-
ren, gedragen, wetenschappelijk onderbouwd en getoetst op de personeelseffec-
ten. Zij bepleiten een correcte basisfinanciering in relatie met de verwachtingen. 
Als voorbeeld geeft ze het M-decreet. Velen haakten, na aanvankelijk grote bereid-
heid om inclusie te realiseren, af toen zij zagen hoezeer financiering, omkadering 
en professionalisering niet in orde waren. 

5. Einde loopbaan 

Het einde van de loopbaan is evenzeer bepalend voor de aantrekkelijkheid van het 
beroep als de andere fasen. Om te beginnen is er geen uitgroei- of overdrachtsbe-
leid. Het mentorschap was een mogelijkheid. De spreker wijst erop dat de groep 
steeds groter en door het opschuiven van de wettelijke pensioenleeftijd ook ouder 
zal worden. 
 
Jonge leerkrachten ervaren een kloof tussen hun opleiding en de diverse klasprak-
tijk in een (groot)stedelijke context. Ervaren collega’s kunnen hier een rol spelen. 
Volgens de spreker zal de gemiddelde aanvangsbegeleiding van twee tot drie uur 

per school niet volstaan om vroegtijdige uitstroom tegen te gaan. 
 
Daarnaast stelt men hoge ziektecijfers vast bij de groep van 55+, gelinkt aan 
stressgerelateerde ziektebeelden. Stress, burn-out en depressie zijn goed voor 40 

procent van de ziektegevallen en bij directies zelfs tot 60 procent. Vaak is de oor-
zaak te hoge werkdruk. Er moet dringend een plan uitgewerkt worden om die aan 
te pakken op elk niveau, te beginnen met het vastleggen van de kernopdracht voor 
elk ambt. 
 

De vakbonden vragen blijvende inzet op werkbaarheid, ook voor wie het moeilijk 
heeft. Zet in op re-integratieprojecten voor onderwijspersoneel dat door ziekte niet 
meer voltijds kan werken. Zorg voor leefbare en financieel haalbare oplossingen 
voor wie geconfronteerd wordt met fysieke of psychosociale situaties die een vol-

tijds engagement in de weg staan. Om te beginnen kan men het verplichte per-
centage voor re-integratie verminderen. Slechts 20 procent van een opdracht 
opnieuw kunnen opnemen, maakt al een wereld van verschil uit. 
 
De vakbonden vragen tot slot ook de verrijking van de uitgroeibanen, meer bepaald 

de inzet op uitgroeibanen die de opgebouwde expertise maximaal waarderen. 
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II. Bespreking 

1. Tussenkomsten van de leden 

1.1. Koen Daniëls 

Koen Daniëls stelt vast dat de vakbonden hun aanpak beginnen vanaf de leraren-
opleiding. Het lid vraagt of niet al eerder gestart moet worden, namelijk in het 
basis- en secundair onderwijs, door ervoor te zorgen dat wie dat heeft doorlopen, 
de lerarenopleiding kan aanvatten zonder tekorten en zonder behoefte aan bijko-

mende ondersteuning. Waarom ontbreekt dat stuk in de uiteenzetting? 
 
Vervolgens gaat hij in op de praktijkschok na de opleiding. Op Teacher Tapp geeft 
het overgrote deel aan dat hun lerarenopleiding niet zinvol was of te weinig voor-

bereidde op de realiteit. Wat moet er volgens de vakbonden concreet gebeuren in 
die opleidingen? Zijn zij voorstander van de decretale vastlegging van eindtermen? 
Welke initiatieven hebben vakbondsleden die werkzaam zijn in die opleidingen zelf 
al genomen? Vragen de vakbonden dat de vakken (wat het secundair onderwijs 
betreft) en de leergebieden (in het lager onderwijs) decretaal worden vastgelegd? 

 
Wat de diversiteit van de instroom betreft, wil hij weten hoe de vakbonden meer 
mannen in het onderwijs hopen te krijgen. Dat de instroom geen afspiegeling is 
van de maatschappij, heeft volgens het lid te maken met de voorwaarden. Onder-

zoek leert dat een aantal leerlingen de doelen niet haalt omdat men het Nederlands 
te weinig beheerst. Mag hij aannemen dat de vakbonden het weghalen van dat 
obstakel bepleiten? 
 
Wie moet de belangrijke aanvangsbegeleiding op zich nemen? Leerkrachten op 

dezelfde school? Andere begeleiders op school? De pedagogische begeleiding? De 
lerarenopleiding? Allemaal samen, vindt hij een te gemakkelijk antwoord. 
 
Wat stellen de vakbonden concreet voor om een juist beeld van de job te versprei-

den? Moet het gaan over het administratieve werk, over de oudercontacten, over 
diversificatie? 
 
Kunnen de vakbonden niet zelf een zinvolle lijst opstellen van documenten waar-
over men ter verantwoording moet beschikken? Wat moet daar zeker in zitten en 
wat zeker niet? 
 
Verder werden door de vakbonden talrijke onderwijspartners genoemd in hun be-
toog, maar dat was niet het geval voor de ouders en hun verantwoordelijkheid, de 
pedagogische begeleidingsdiensten en de structuren boven de school zoals de koe-
pels. Welke rol zien zij voor hen weggelegd in de versterking van het beroep? 
 
Hoe kan men een limitatieve lijst van taken en verwachtingen opstellen – een debat 
dat overigens al heel lang loopt – zonder de realiteit in te perken? 
 
Houdt de voorgestelde loopbaandifferentiatie ook mogelijke loondifferentiatie in 
voor wie bovengemiddeld presteert? Hoe ziet men precies de basisfinanciering? 
Hoe zien de vakbonden de spanning tussen de al dan niet vlakke loopbaan en de 
bereidheid om inspanningen te doen voor nieuwe opdrachten? 

1.2. Jo Brouns 

Jo Brouns vraagt wat volgens de vakbonden de oorzaken zijn dat de aanpak van 

het voorliggende probleem en meer bepaald de realisatie van een lerarenpact tot 
nu toe niet echt gelukt is, in weerwil van de talrijke pogingen. 
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Wat is hun visie op het nieuwe viersporenmodel van de onderwijsinspectie in de 

strijd tegen de planlast? Hoe zien zij de rol van een ambassadeur om het imago 
van het onderwijs op te trekken, wat vruchtbaar is gebleken in andere sectoren? 
Geloven zij daarin? 
 

Heel wat leerkrachten, die zoals elke professional op zoek zijn naar voldoening in 
hun werk, geven op Teacher Tapp aan dat ze onvoldoende tijd hebben om met de 
brede middenmoot bezig te zijn omdat ze te veel zorgvragen moeten beantwoor-
den. Gepersonaliseerd leren kan daarop het antwoord bieden in de toekomst. Kan 
een digisprong op het vlak van zowel hardware als software een opportuniteit bie-
den om dergelijke individuele leertrajecten op maat gestalte te geven? Hoe zien zij 
de rol van de leerkracht in de klas daarin? Welke middelen moeten daarvoor inge-
zet worden, waarbij de versterking van de competenties niet vergeten mag wor-
den? 
 
Verder is een sterk personeelsbeleid volgens het lid cruciaal voor de loopbaanbe-
geleiding. Directeurs geven echter aan over onvoldoende tijd, ruimte en mogelijk-
heden te beschikken om hun functie als poortwachter goed te vervullen. Iedere 
leerkracht zou over een persoonlijk ontwikkelingsplan moeten beschikken, waarin 
zijn competenties voortdurend opgevolgd worden met het oog op versterking. De-
len de vakbonden de zorg dat scholen vandaag over onvoldoende vrijheid beschik-
ken voor dergelijk modern personeelsbeleid? Delen van kennis en ervaring is een 
belangrijk aspect, vult hij nog aan. 
 
Even cruciaal is een sterk organisatiemodel. Dat vergt volgens hem professionali-
sering op het vlak van bestuurlijke schaal. Hoe zien de vakbonden de relatie tussen 
dat laatste en de kwaliteit van de organisatie? 

1.3. Steve Vandenberghe 

Steve Vandenberghe treedt bij dat het probleem van het lerarentekort niet nieuw 
is, evenmin als de zoektocht naar een oplossing, maar het wordt nu wel uitvergroot 
door corona. Het is tijd voor concrete actie, besluit hij. De vakbonden moeten 

daarin een partner zijn. 
 
Iedereen erkent dat aanvangsbegeleiding, leren van elkaar, coteaching en profes-
sionalisering cruciaal zijn, maar vandaag is daar weinig of geen ruimte voor. Leer-

krachten en directies verzuipen nu al in het werk. Hoe kan volgens de vakbonden 
ruimte vrijgemaakt worden op korte, middellange en lange termijn? 
 
Vakexpertise is precair in het secundair onderwijs. Hoe erg is het probleem om 
degelijke mensen te vinden? Er zijn volgens hem veel voorbeelden van leraren die 

andere vakken geven dan die waarvoor ze opgeleid zijn. 
 
Hoge werkdruk is al veel aan bod gekomen. Stellen de vakbonden vast dat niet 
alleen 55-plussers maar ook jonge leerkrachten eronder bezwijken? 

 
Welke voorstellen zijn volgens de vakbonden effectief haalbaar en prioritair op 
korte, middellange en lange termijn? Welke concrete maatregelen moet de minis-
ter onmiddellijk nemen? Hoe zien zij de evolutie van het lerarentekort in de context 
van de coronacrisis? Wordt dat al dan niet overdreven? Is het effect van voorbij-

gaande aard? Mist men een lerarenplatform op secundair niveau? 
 
Wat de directeur betreft, die het lid de motor van de school noemt, is hij ervan 
overtuigd dat heel wat kwaliteit verloren gaat door onvoldoende begeleiding en 

ondersteuning, met name in het begin van de opdracht. Wat is de mening van de 
vakbonden? Het klopt dat goede leerkrachten weggeplukt worden met hogere lo-
nen, maar evengoed zijn er die zelf het onderwijs verlaten om elders voor minder 
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geld werkzekerheid te vinden. Het is zorgwekkend dat ook daardoor kwaliteit ver-

loren gaat. 
 
Tot slot bepleit hij de opstelling van een gezamenlijk parlementair werkstuk om 
aan de minister voor te leggen, zoals dat over corona is gebeurd, met een duidelijk 

plan over wat nog dit jaar, wat volgend jaar en wat nog iets later gedaan kan 
worden. 

1.4. Jan Laeremans 

Jan Laeremans noteert de oproep van Steve Vandenberghe en is benieuwd of met 
alle partijen gewerkt zal worden, dan wel of er van tevoren al twee uitgesloten 
zullen worden. 
 

Welk aandeel van de middelen voor de opleidingsfase wordt door de hogescholen 
gebruikt voor andere doelen? Hoe willen de vakbonden de remediëring buiten het 
curriculum, die overigens niet nodig zou mogen zijn maar het tot nader order nu 
eenmaal is, bindend maken? Mikken zij op bijscholing die geëvalueerd wordt en 
waarvan de punten meetellen in de eindbeoordeling? Wat is het verschil tussen de 
vroegere visitaties en de vervangende instellingenreviews? Waarom zijn de oefen-
scholen die vroeger verbonden waren aan de hogescholen, verdwenen? Wat zijn 
daarvan de voor- of nadelen? 
 
De vraag naar wie de aanvangsbegeleiding moet uitvoeren, is terecht. Hoe staan 

de vakbonden tegenover de suggestie van een volledig startersjaar met gegaran-
deerd salaris, eventueel door de overheid georganiseerd? 
 
Welke oplossingen zien zij voor het blijvende, en voor tijdelijke leerkrachten zeer 
demotiverende, probleem van de reaffectatie? Kunnen de vakbonden zich al uit-
spreken over de snellere vaste benoeming van nieuwe leerkrachten en het snellere 
ontslag van niet functionerende? Hij wijst erop dat de eerste mogelijkheid ook con-
traproductief kan werken voor jonge leerkrachten, die mogelijk niet in dienst wor-
den genomen op grond van de onzekerheid om hen blijvend werk te bieden. 

 
Volgens de vakbonden is de tijd voorbij dat de leraar alleen lesgaf. Willen zij evo-
lueren van een vaste les- naar een schoolopdracht, waar bijvoorbeeld ook bijscho-
ling in zit? Heeft COC een concrete suggestie voor de (de)connectiviteit uit haar 

knipperlichtennota, of moeten de scholen dat zelf bepalen? 
 
Verbaal en fysiek geweld tegen leerkrachten neemt toe, vooral in stedelijk gebied. 
Het is dan ook vreemd dat de vakbonden onveiligheid niet systematisch in kaart 
brengen. De spreker sluit zich tot slot aan bij de vraag over het aantrekkelijk ma-

ken van het onderwijs voor mannen. 

1.5. Kim De Witte 

Ook Kim De Witte wenst concrete stappen in de juiste richting, want de laatste 
jaren gaat het de verkeerde kant op. 
 
Wat is het standpunt van de vakbonden over het voorstel om op termijn ook in het 
lager onderwijs masters in te schakelen met het oog op herwaardering en exper-

tise? In Scandinavische landen, die hoger scoren voor onderwijskwaliteit, is dat al 
het geval. Hij sluit zich ook aan bij de vraag over het lerarenplatform in het secun-
dair onderwijs. 
 

Welke andere taken dan kerntaken wil men precies door wie laten overnemen en 
in welk statuut? Hoe wil men de arbeidsvoorwaarden in het onderwijs precies com-
petitief maken op de arbeidsmarkt? Wat willen de vakbonden concreet veranderen 
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aan het loon en de vaste benoeming? Welke concrete voorstellen hebben ze om 

het beroep ook voor oudere leraren aantrekkelijk te maken, waarbij hijzelf de 
structurele arbeidsduurvermindering met loonbehoud uit de zorg als voorbeeld 
geeft. Hoe zien zij concreet een systeem om de fakkel door te geven? 
 

Wat is volgens de vakbonden de impact van de besparingen op het lerarentekort? 
Hoe zien zij de impact van corona en hoe kan men zodanig positief communiceren 
dat het tekort niet nog erger wordt dan het al was? 

1.6. Kathleen Krekels 

Volgens Kathleen Krekels vormt de lerarenopleiding een cruciaal element in het 
dossier van het lerarentekort. Zij wijst er daarbij op dat het beleid geen zeggen-
schap heeft over de manier waarop de hogescholen de inhoud geven. Een probleem 

is volgens haar wel dat heel wat docenten geen binding meer hebben met de werk-
vloer. Zij zijn weliswaar geschoold, maar geven theorieën mee die in de praktijk 
niet altijd toepasbaar zijn. De schuld daarvan wordt dan gelegd bij de onervaren-
heid van de stagiair. De docenten beseffen niet dat het er in de klas ondertussen 
heel anders aan toegaat dan in de tijd waarin zij er zelf voor stonden. Wat is het 
standpunt van de vakbonden daarover? 
 
Stagiairs worden de laatste tijd ook enorm aan hun lot overgelaten. Zij moeten zelf 
een stageplaats zoeken en worden gedurende de stage niet begeleid vanuit de 
school, die zich beperkt tot controle. Bovendien zijn de stageperiodes ingekort, 

waardoor de studenten onvoldoende tijd hebben om het hele schoolgebeuren, met 
inbegrip van bijvoorbeeld oudercontacten en schoolfeesten, in zich op te nemen. 
Krijgen de vakbonden dezelfde signalen? 
 
Wat de ondermaatse basis van studenten die instromen betreft, waarschuwt het 
lid dat niet alles te remediëren valt na een al dan niet bindende instapproef. De 
vraag is of studenten met leerproblemen als dyslexie of dyscalculie, zelf in een 
lerarenopleiding kunnen stappen. Zij is zich bewust van de ongelijke intensiteit van 
de problematiek, maar hoe dan ook is die niet te genezen en kan men er alleen 

mee leren omgaan. Sommige studenten met dyscalculie zullen nooit in staat zijn 
om voldoende probleemoplossende strategieën te hanteren, omdat zij die inzichten 
niet hebben. Hoever kan remediëring gaan? 
 

Het klopt dat het tijdsbestedingsonderzoek leert dat leraren veel uren buiten hun 
lesuren besteden aan werk. Op zich is het normaal dat het er meer zijn omdat ze 
meestal minder dan 36 uur per week lesgeven, maar daarbij is het ook eigen aan 
de job. Zo zijn er trouwens nog en dat is geen probleem. Zien de vakbonden het 
antwoord vooral in de aanpassing van het urenstelsel of zijn er andere mogelijk-

heden? 

1.7. Johan Danen 

Johan Danen vraagt welke snelle winst geboekt kan worden met maatregelen die 
nog deze legislatuur genomen worden, naast zaken als status, imago en beeldvor-
ming, die een langere termijn behoeven. Zijn de elementen in het regeerakkoord 
de goede? 
 

Over het onderwijs heeft iedereen wel een mening, zij het met weinig consensus. 
Zijn de ideeën van de vakbonden over de motieven van mensen om in of uit het 
onderwijs te stappen gebaseerd op onderzoek?  
 

Wat de aanvang van de loopbaan betreft, ontvangt hijzelf vooral signalen van men-
sen die zich voornamelijk storen aan de werkonzekerheid, waarbij hij als voorbeeld 
het gevoel van onrecht geeft wanneer men na jaren inzet door iemand wordt 
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voorbijgestoken om wat voor reden dan ook. Wat kan daar volgens de vakbonden 

aan gedaan worden? 
 
Aan de andere kant van de loopbaan, op het einde, is het dan weer ontnuchterend 
om vast te stellen dat het perspectief op een paar jaar tijd totaal veranderd is. Het 

lid pleit niet voor de terugkeer van de uitstroom vanaf 55 jaar, maar welke realis-
tische voorstellen zijn er wel om meer zuurstof te geven? 
 
Personeelsbeleid is een groot probleem. Directies hebben er geen tijd voor of ken-
nis over, leraren zien er geen, terwijl het in een tijd van tekorten net cruciaal is. 
Moet elke grotere school of elke scholengroep een personeelsdirecteur hebben? 
Welke concrete aanbevelingen hebben de vakbonden? 
 
Planlast blijft een probleem. Waarom niet in kaart brengen wie wat vraagt? Hoe 
komt het dat er op dat vlak grote verschillen zijn tussen scholen? Wat kan men 
daaraan doen? 

1.8. Jean-Jacques De Gucht 

Jean-Jacques De Gucht waarschuwt voor communicatie die haar eigen voorspelling 
waarmaakt. Terwijl de knipperlichtennota van COC terecht pleit voor positieve 
campagnes en inspirerende voorbeelden om meer mensen aan te trekken, komt 
ACOD naar buiten met het beeld van leraren die lesgeven voor te grote klassen, 
zonder fatsoenlijke ondersteuning, met een te grote planlast en dat tot hun 67 

jaar. Hij gaat akkoord dat de vakbond aankaart wat verkeerd loopt, maar dat mag 
het gemeenschappelijke doel niet tegenwerken. Het lid informeert hoe de nota van 
COC tot stand kwam en welke actoren betrokken waren. Wat was de reactie van 
de leerkrachten zelf en van de andere vakbonden? 
 
De diversiteit in het onderwijs staat inderdaad onder druk en de vraag is hoe men 
daar het best mee omgaat. Het lid wijst er wel op dat mensen de laatste twintig 
jaar in het algemeen anders naar hun carrière zijn gaan kijken, namelijk als iets 
dat evolueert. Het lid betreurt dan ook dat duaal lesgeven volgens de nota een 

noodoplossing moet blijven. Zijinstroom is volgens hem blijvend belangrijk voor 
input uit de praktijk. De interactie tussen onderwijs en arbeidsmarkt zorgt voor 
frisse ideeën en daagt de leerlingen uit. 
 

Iedereen is het eens dat te weinig tijd voor kerntaken een probleem is. De admi-
nistratieve planlast moet naar beneden, maar de vraag is hoe men dat zo goed 
mogelijk doet en zo lang mogelijk volhoudt. Is er inderdaad te weinig autonomie 
en inspraak en hoe kan men daaraan werken? 
 

Hoe ervaren de vakbonden de betrokkenheid van ouders? Welke evolutie zien ze, 
welke uitdagingen en remedies? Hoe ziet men juist de banaba? Loondifferentiatie 
is een bijzonder moeilijk debat. Zien de vakbonden haalbare mogelijkheden? Ook 
hij wijst erop dat de vlakke loopbaan twee kanten heeft: men kan uitgekeken raken 

op een opdracht, maar juicht niet altijd om een nieuwe. 
 
Hebben de vakbonden de indruk dat meer mensen afhaken door de uitdagingen 
waarvoor corona hen stelt, met name op het vlak van ICT? Hoe kan men dat ver-
helpen? 

 
Is het niet interessant om het hele systeem van stages om te vormen en ervoor te 
zorgen dat die gelopen worden in verschillende onderwijsvormen, waardoor men 
kennismaakt met de verschillende samenstellingen? Bijkomend roept hij de vraag 

op of stages niet vroeger moeten beginnen met inloopperiodes. 
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Van het limitatief vastleggen van takenpakketten verwacht hij eerder negatieve 

effecten. Dat legt ook te veel druk op de organisatie. Geloven de vakbonden dat 
dit echt iets bijdraagt? 

1.9. Loes Vandromme 

Loes Vandromme informeert hoe de vakbonden aankijken tegen de dualiteit van 
hogere eisen ten aanzien van instromende studenten enerzijds en de ontwikkeling 
van korte, educatieve opleidingen voor zijinstromers anderzijds. Biedt samenwer-
king tussen de VDAB, die werkzoekenden doorlicht op zoek naar een baan, en de 

lerarenopleidingen mogelijkheden? Wat zien de vakbonden als specifieke kennis en 
vaardigheden in de opleiding van schoolleiders? 
 
Waardering van leerkrachten vereist hun erkenning als expert. Welke voorwaarden 

moeten worden vervuld opdat zij kunnen professionaliseren? Wat zijn de voorwaar-
den voor de inzet van masters als leergebiedenexperts in het basisonderwijs? Hoe 
zit het met hun verloning? 
 
In het betoog van de vakbonden was weinig aandacht voor de leerkracht als lid 
van een schoolteam. Hoe zien zij die rol en hoe rijmen ze die met de oproep tot 
meer autonomie? 
 
Hoe kijken de vakbonden aan tegen het volgens haar belangrijke aspect van het 
ontzorgen, waardoor leraren zich kunnen bezighouden met lesgeven, en specifiek 

tegen de inzet van brugfiguren? Wat kan aan het statuut van de ondersteuners 
van leerlingen met extra noden gedaan worden om deze cruciale mensen te be-
houden? 

2. Antwoorden van de vakbonden 

Marianne Coopman antwoordt dat de jarenlange analyse al heel wat concrete re-
sultaten heeft opgeleverd, waarvan ze het tijdsonderzoek noemt, naast de plan-
lastnota, de ziekterapporten, de omgang met zorgondersteuning, het onderzoek 

naar vermastering en talloze andere. Iedereen moet beseffen dat de tijd van de 
analyse voorbij is. Waar het tot nu toe echter in elke legislatuur aan ontbrak, is 
een manier om het loopbaandebat over de regeerperiode heen te tillen. Dat was 
de kracht van het plan Basisonderwijs, dat vroeg om in een budget te voorzien 

voor de tien volgende jaren en om evenwichtig op verschillende sporen in te zetten. 
Hier is iets gelijkaardig nodig en volgens haar ook mogelijk, als ze mag afgaan op 
de goede wil die ze vandaag hoort. 
 
De spreker erkent dat er niets beter is om de aantrekkingskracht van het beroep 

te bevorderen dan een goed werkend onderwijs dat erin slaagt om leerlingen maxi-
maal te ontwikkelen en met hen de eindtermen te halen. Van de lerarenopleidingen 
vindt ze dat die de hun toegemeten tijd volop moeten gebruiken voor de leerin-
houd, de vakdidactiek en de pedagogie, en niet voor remediëring. Daarvoor zijn er 

andere formules als het volwassenenonderwijs of Se-n-Se. Doel is immers dat stu-
denten op het einde van hun opleiding over het volledige potentieel beschikken. 
Verkorte trajecten in de zijinstroom zijn mogelijk als ze kwaliteitsvol zijn zoals 
EVC/EVK. De combinatie van leren en werken moet aantrekkelijker gemaakt wor-
den. 

 
De praktijkschok is een verantwoordelijkheid voor werkgevers en werknemers, 
maar ook de pedagogische begeleidingsdiensten spelen een rol, net als de navor-
ming. Daarvoor is niet alleen een visie maar ook tijd nodig. Zij pleit ervoor om te 

erkennen dat men binnen zijn hoofopdracht bijvoorbeeld een tweetal uur nodig 
heeft voor teamoverleg en uitwisseling. Men mag niet verwachten dat men een 
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lerende cultuur kan realiseren met 80 euro per jaar en zonder tijd. Met name in de 

grootstad moet men meer en diverse kandidaten naar de opleidingen krijgen. 
 
Marianne Coopman benadrukt dat de kernopdracht volgens de vakbonden niet al-
leen bestaat uit lesgeven, maar wel daarop geconcentreerd is. Voorbereiden en 

evalueren horen er dus ook bij. De negatieve takenlijst vindt zij een goed systeem. 
Een deel van het werk wordt ook thuis gedaan. Zij wijst erop dat in de ziekterap-
porten psychosociale aandoeningen het hoogst scoren. Er zijn veel prikkels in de 
klas, de opdracht heeft een openendkarakter en de leraar wordt geconfronteerd 
met veel zorgen. Als er voldoende handen zijn om hem daarbij te helpen, kan hij 
zich concentreren op zijn taak en zullen de psychosociale klachten afnemen. 
 
Naast middelen voor het lesgeven en de kernopdracht zijn er ook nodig voor een 
sterke organisatie. Bij het schoolmanagement vermeldt zij het belang van het com-
petentieprofiel, tijd om te professionaliseren, de vrijwaring van te veel administra-
tie en ondersteuning door een professioneel bovenschools bestuur. 
 
De digitale sprong is inderdaad een grote uitdaging, die versneld is door corona. 
Leraren hebben veel geleerd, maar duidelijk werd ook dat dringend een beleid 
nodig is. Het is bedroevend om te zien met welke middelen scholen die sprong 
moeten maken. De helft van de leerkrachten in het basisonderwijs heeft geen eigen 
laptop. Nochtans bepaalt het decreet Rechtspositie dat de werkgever moet voor-
zien in de middelen die het personeelslid nodig heeft. Naast de hardware, is ook 
software nodig en personeel dat het laat werken. De vakbonden zijn blij met de 
beloofde middelen, maar vragen ook continuïteit. 
 
De spreker waarschuwt wel voor een naïef geloof in de overname van het geper-
sonaliseerd leren door systemen en wijst daarbij op de ethische valkuilen en de 

noodzakelijke ontwikkeling van datageletterdheid bij de leerlingen. Men mag niet 
vergeten dat de leerkracht de spil blijft van het leerproces. Goed opgeleide leer-
krachten met tijd en middelen voor professionalisering kunnen het digitale gebrui-
ken ten dienste van het leerproces. 
 

Personeelsbeleid vereist, met de directeur als poortwachter, ruimte en tijd voor 
intervisie en samenwerking, en een ondersteunend organisatiemodel. 
 
Voor de vakbonden is het belangrijk dat elke leerkracht in het basisonderwijs in 

staat is om alle leergebieden te behandelen. Een sterke opleiding moet daartoe 
leiden. Dat wil niet zeggen dat er in functie van loopbaandifferentiatie en persoon-
lijke groei geen mogelijkheden zijn voor de ontwikkeling tot leergebiedenexpert via 
een banaba of op het vlak van zorgondersteuning. Als de expertise geobjectiveerd 
wordt met een studie op punten, moet zij ook gevaloriseerd worden, bepleit de 

spreker. Ook voor masters in het basisonderwijs ziet COV een rol, maar zij stelt 
wel vast dat mensen uit het basisonderwijs die een master verwerven, vertrekken. 
Het is dan ook nodig om op basis van de bevindingen uit het onderzoek een goede 
regeling uit te werken voor de diepere professionalisering. 

 
Een moeilijkheid bij de eindeloopbaanproblematiek is dat de werkvoorwaarden op 
twee politieke niveaus worden geregeld: de verlofstelsels zijn Vlaams en de pensi-
oenen federaal. Langer werken, doet de cijfers in het ziekterapport stijgen bij de 
hoogste leeftijdscategorie. Belangrijk is ook dat de professionele structuur op 

school zodanig versterkt wordt dat zij tijd en ruimte biedt voor het doorgeven van 
expertise in de vorm van mentorschap of andere. 
 
Tot slot verzekert zij dat de vakbonden geen liefhebbers zijn van enige vorm van 

besparing en integendeel vragen om investeringen en een langetermijnvisie. 
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Koen Van Kerkhoven verzekert dat de knipperlichtennota niet in een ivoren toren 

is gemaakt maar een samensmelting is van bestaande studies en ervaring op het 
veld, die is goedgekeurd door in het onderwijs actieve bestuursleden. 
 
Op de vraag wat eerst en snel moet gebeuren, antwoordt hij met de metafoor van 

een brandend huis. Een magnifiek beroep blijkt toch niet aantrekkelijk genoeg te 
zijn. Net als bij een brand komt het erop aan dat niet alle spuiten op dezelfde plaats 
worden gericht maar op verschillende brandhaarden tegelijk. Dat is wat ook hier 
moet gebeuren in de verschillende loopbaanfasen. De spreker beseft dat niet alles 
tegelijk kan, maar men moet de brand wel overal tegelijk beginnen te bestrijden. 
In elk van de fasen zijn ingrepen nodig. Hij beaamt de stelling van Koen Daniëls 
dat de eerste daarvan kwaliteitsvol onderwijs is vanaf de kleuterklas. 
 
Wat de vakexpertise betreft, wijst hij af om van de vereiste bekwaamheidsbewijzen 
af te stappen. Dat er voor bepaalde vakken te weinig leraren zijn, mag daartoe 
geen argument zijn. Dat Vlaanderen zo hoog scoort – nu iets minder, maar nog 
hoog – vertrekt van die expertise. Leraren hebben twee dingen nodig: hun vakin-
houdelijke opleiding en hun vakdidactische. 
 
De spreker bevestigt dat corona de werkdruk nog heeft verhoogd door het digitale 
afstandsonderwijs. Leraren laten weten dat zij er niet voor gekozen hebben om 
aan een computer les te geven, maar wel voor collectief vormend onderwijs in 
fysieke aanwezigheid, ook al kan digitalisering ondersteunend werken. De vakbon-
den stellen dan ook serieuze vragen bij het gepersonaliseerd leren. Hij benadrukt 
dat kinderen van elkaar kunnen leren. De kracht van collectief onderwijs is volgens 
hem wetenschappelijk aangetoond. De alternatieven van collectieve vorming daar-
entegen zijn nog maar weinig onderzocht. COC bepleit om dergelijk onderzoek naar 
de meest effectieve werkvormen te voeren, hoezeer hij er ook van overtuigd is dat 

collectief onderwijs niet verouderd maar juist het meest efficiënt is. 
 
Wat de lerarenplatforms betreft, is de situatie anders in het secundair dan in het 
basisonderwijs, waar de participatie algemeen is. Op het eerstgenoemde niveau 
bleken scholen die er geen deel van uitmaakten het slachtoffer te worden van de 

andere, die alle tijdelijken naar zich toezogen. 
 
Wat de schoolopdracht betreft, herinnert hij aan wat het decreet Rechtspositie daar 
al over zegt. Zij is samengesteld uit wat hij twee vaten noemt. Het eerste vat bevat 

de kerntaken (lesgeven, voorbereiden, evalueren, oudercontacten en klassenra-
den), uitgedrukt in de vorm van een breuk met de opdracht als noemer. Het tweede 
bevat de instellingsgebonden taken, die door de school na overleg worden vastge-
legd zoals toezicht tijdens de speeltijd, of wachturen voor afwezige collega’s. De 
vakbonden vragen middelen om hen vrij te stellen van die laatste taken, zodat die 

tijd bijvoorbeeld aan professionalisering gewijd kan worden. Dat het tweede over-
loopt, verklaart de hoge cijfers in het tijdsbestedingsonderzoek. Daarvoor moeten 
oplossingen gevonden worden, die er in elk geval niet mogen in bestaan om ook 
het eerste open te zetten. 

 
Wat de lerarenopleiding betreft, beantwoordt hij de vraag van Kathleen Krekels 
door haar te herformuleren als: moet er geen opleiding voor lerarenopleiders ko-
men? 
 

Tot slot vindt COC dat met de toelatingsproef iets gedaan moet worden. De eerste 
mogelijkheid is statistieken bezorgen over de keuzes en de vervolgloopbanen op 
basis van de afgelegde proeven. Vastgestelde hiaten kunnen beperkt dan wel groot 
zijn. COC vindt dat op een bepaald ogenblik, bijvoorbeeld na 60 studiepunten of 

het eerste bachelorjaar, een definitieve keuze moet worden gemaakt: een bin-
dende beslissing van het team van opleiders over de voortzetting van de leraren-
opleiding door de student, en dat op basis van een sterk ingevuld eerste jaar, 
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vakinhoudelijk en -didactisch. Wat dat laatste betreft, moet over minima nage-

dacht worden. Op een bepaald ogenblik moet een student die een minder goede 
proef heeft afgelegd, aantonen dat de tekorten weggewerkt zijn. Remediëring is 
een recht, zij het buiten het curriculum, maar ook de genoemde bindende beslis-
sing is nodig, om te vermijden dat men een student zo lang blijft meenemen tot 

men niet meer kan zeggen dat het niet kan. 
 
Volgens Koen De Backer is een van de redenen waarom het zo misgelopen is met 
het lerarentekort, dat niet tijdig werd ingegrepen. Het onderwijs is complexer ge-
worden en meer gejuridiseerd. Men dekt zich daartegen in, met een grotere plan-
last tot gevolg. De werkdruk neemt toe en mensen haken af, waardoor collega’s 
hun klassen erbij moeten nemen. Directeurs zitten met de handen in het haar als 
vervangingen nodig zijn. 
 
Ook hij treedt Koen Daniëls bij dat de start nog voor de lerarenopleiding zelf plaats-
vindt. Een leraar kan alleen kwaliteitsvol onderwijs geven als hij vertrouwen, waar-
dering en ambitie krijgt. Een leerkracht is meer dan iemand die lesgeeft, hij is ook 
organisator, ondersteuner en probleemoplosser. Door dat in de verf te zetten, 
wordt het beroep aantrekkelijker. Anderzijds kunnen die vele vragen ook voor een 
overlading zorgen die snel ingrijpen vereist. Extra ruimte kan worden geboden door 
minder taken en door extra ondersteuning op de school zelf. 
 
De digisprong is belangrijk, maar ook dat men leerkrachten daartoe de tijd geeft. 
Die is even cruciaal als de expertise zelf. Die laatste moet ook worden gedeeld. 
Sommige scholen hebben daartoe al een academie opgericht, waarin leerkrachten 
lesgeven aan collega’s. Zij moeten dat echter doen naast hun opdracht. Extra mid-
delen zijn dan ook wenselijk. 
 

Wat diversiteit betreft, bevestigt hij dat het niet eenvoudig is om mensen met een 
migratieachtergrond naar de lerarenopleiding te krijgen. Hij attendeert daarbij op 
de aanbevelingen uit het rapport van de begeleiders diversiteit. Sterke rolmodellen 
blijken essentieel voor de motivatie. 
 

Van masters in het basisonderwijs is de spreker geen groot voorstander omdat hij 
vertrouwen heeft in het huidige onderwijspersoneel. De middelen worden beter 
ingezet voor meer handen op de werkvloer, voor ondersteuning. 
 

Nancy Libert treedt bij dat het juiste beeld van het beroep belangrijk is. Men kan 
zich afvragen waarom kleuters wel schooltje spelen maar 18-jarigen er niet voor 
kiezen. Ligt het aan negatieve ervaringen of zien zij onvoldoende in dat een leraar 
het verschil maakt en mee bepaalt hoe de toekomst eruitziet? Misschien moet op 
dat laatste meer de nadruk gelegd worden. 

 
De vakbonden zijn voorstander van een lerarenopleiding waarin studenten stage-
lopen in scholen met verschillende profielen, zowel wat onderwijsvorm als klas-
samenstelling betreft. Het zou uiteraard beter zijn dat alle docenten uit het werk-

veld komen, maar het is niet noodzakelijk. Loopbaanbegeleiders kan men vragen 
op welke competenties ze letten en welke oorzaken aangegeven worden door kan-
didaten die het onderwijs verlaten. 
 
Het is belangrijk dat aanvangsbegeleiding wordt gegeven door iemand in de school 

zelf maar uiteraard kan dergelijke mentor niet alle noden lenigen. Daarvoor is er 
dan de pedagogische begeleidingsdienst of andere expertise van buiten de school. 
 
Wat de documenten betreft, moet men mensen alleen dingen laten doen waarvan 

ze zelf het nut inzien, en is het niet de bedoeling om dezelfde inhoud telkens op-
nieuw aan te brengen. Het is belangrijk voor personeelsleden met een verspreide 
opdracht dat scholen daarover afspraken maken. Digitalisering kan de planlast 
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verminderen als alle instrumenten aanwezig en verbonden zijn, waarbij ze 

agenda’s als voorbeeld geeft. Meestal ontbreken echter de middelen daartoe. 
 
Het plan van de vakbonden over (de)connecteren is volledig uitgewerkt. Voor de 
operationalisering daarvan zijn echter ook de onderwijsverstrekkers nodig. De 

steun van de commissie is dan ook welkom. 
 
Wat de partners betreft, moet vooral goed afgesproken worden wie voor welk deel 
van de opvoeding verantwoordelijk is en dat men dat van elkaar weet. 
 
Vervolgens maakt de spreker er de commissie attent op dat, in weerwil van het 
lerarentekort, er nog altijd leerkrachten zijn zonder werk. Soms wonen ze op de 
verkeerde plaats, maar er zijn ook andere oorzaken. Collega’s die bijna TADD wor-
den, krijgen zonder uitleg te horen dat ze volgend jaar niet meer hoeven te komen, 
terwijl net dat misschien de reden is. Zij pleit ervoor om te zorgen dat iets derge-
lijks onmogelijk wordt. Misschien komt de benoeming na een jaar daar gedeeltelijk 
aan tegemoet. 
 
Met correcte (basis)financiering bedoelen de vakbonden dat er een sokkel moet 
zijn ongeacht het aantal leerlingen. 
 
Andere vakken geven in het kader van differentiatie is een mogelijkheid, op voor-
waarde dat het in samenspraak gebeurt en niet als sanctie die aan personeelsleden 
wordt opgelegd. 
 
Het lerarenpact is niet gelukt omdat er veel op de kar werd geladen. Koken kost 
geld, en in een grote sector als die van het onderwijs vergt elke verandering mon-
sterachtige bedragen. Dat betekent echter niet dat geen plan afgesproken zou 

moeten worden. 
 
Leerkrachten willen wel degelijk differentiëren, verzekert ze, maar de huidige mate 
van zorgvragen geeft hen het gevoel dat ze voor niemand nog voldoende kunnen 
doen. 

 
Werkzekerheid is belangrijk, zeker voor jonge mensen. Enkel door daarvoor te 
kiezen, kan men hen terugwinnen. Het lerarenplatform in het secundair onderwijs 
heeft inderdaad moeilijkheden opgeleverd. Het ware misschien beter geweest die 

moeilijkheden te bekijken in plaats van het platform af te schaffen. 
 
Digitalisering kan differentiatie en remediëring ondersteunen maar nooit een leer-
kracht vervangen. Lesgeven is immers meer dan leerstof in iemand pompen. 
 

Een volledig startersjaar is een goed idee als het juist vergoed is, meent Nancy 
Libert. Wat gaat men in een weekopdracht schrappen uit de huidige tijdsbesteding 
om aan 38 uur per week te komen? De spreker is benieuwd. 
 

Zij heeft geen idee hoe het beroep aantrekkelijker kan gemaakt worden voor man-
nen, behalve misschien rolmodellen. 
 
Als de middelen groeien tot aan de hemel, wil ACOD over masters in het basison-
derwijs nadenken, maar het is zeker geen prioriteit. De huidige bachelors beschik-

ken over de juiste competenties. Het probleem met loondifferentiatie is inderdaad 
de objectivering, die wel gegarandeerd wordt door het diploma als basis te nemen. 
 
Als oplossing voor de eindeloopbaanproblematiek vernoemt ze de herinvoering van 

de uitstapmogelijkheden zonder financiële drempels, ook voor wie een time-out wil 
tijdens zijn loopbaan trouwens. Op die manier kan men mensen in het onderwijs 
houden. 
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De verwijzing van Jean-Jacques De Gucht naar een ACOD-tekst is hard, erkent ze, 

maar dat is ook de realiteit. Tegen wie werken in het onderwijs gemakkelijk vindt, 
zegt ze altijd: kom maar af, wij hebben mensen te kort. 
 
Als prioriteiten noemt ze kleinere klassen, het afbakenen van de kernopdracht, de 

opstelling van een beroepsprofiel voor de directie en de opname van professiona-
lisering binnen de opdracht (wat natuurlijk geld kost). Er moet ook gezorgd worden 
voor tijd en ruimte opdat mensen in teamverband kunnen samenwerken en elkaar 
ondersteunen. 
 
Een alomvattend stappenplan is nodig, dat over regeerperioden heen wordt nage-
leefd. De huidige aanpak is te fragmentarisch. Opeenvolgende ministers van On-
derwijs moeten hun eigen accenten leggen binnen dat plan, besluit Nancy Libert. 
 
 
Karolien GROSEMANS, 
voorzitter 
 
Kristof SLAGMULDER 
Steve VANDENBERGHE 
Karolien GROSEMANS, 
verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

ACOD  Algemene Centrale der Openbare Diensten 
aso  algemeen secundair onderwijs 
banaba  bachelor-na-bacheloropleiding 

COC  Christelijke Onderwijscentrale 
COV  Christelijk Onderwijzersverbond 
EVC  elders verworven competentie/eerder verworven competentie/ 

erkenning van verworven competenties 
EVK  eerder verworven kwalificatie 

GO!  onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap 
ICT  informatie- en communicatietechnologie 
KU Leuven Katholieke Universiteit Leuven 
M-decreet decreet betreffende maatregelen voor leerlingen met specifieke  

onderwijsbehoeften 
NT2  Nederlands als tweede taal 
OKO  Overleg Kleine Onderwijsverstrekkers 
OVSG  Onderwijsvereniging van Steden en Gemeenten 
POV  Provinciaal Onderwijs Vlaanderen 

Se-n-Se  secundair-na-secundair 
SERV  Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen 
SONO  Steunpunt voor Onderwijsonderzoek 
TADD  tijdelijke aanstelling van doorlopende duur 

UGent  Universiteit Gent 
VDAB  Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding 
VSOA  Vrij Syndicaat van het Openbaar Ambt 
vte  voltijdsequivalent/voltijdequivalent 
VUB  Vrije Universiteit Brussel 

 


